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Odkrita beieda
V boju proti veleblagovnicam se 

je zlasti pokazalo, kako sloni ves 
politični vpliv trgovstva v njegovi 
organizaciji in njegovem tisku. Če 
ne bi imeli svojih organizacij in 
svojega centralnega predstavništva 
zvez trgovskih združenj, bi bil ves 
boj proti veleblagovnicam že v 
naprej izgubljen. Bolj ko kdaj je 
bilo sedaj dokazano, da je sila 
trgovstva v njegovi organizaciji.

Velika večina trgovstva se tega 
tudi zaveda in posebno v zadnjem 
času se je v Sloveniji organizacija 
trgovstva že močno izpopolnila. 
Vendar pa smo tudi med sloven
skimi trgovci doživeli prim ere ne
verjetne stanovske nezavednosti. 
Tako je neko združenje kar s po
nosom poudarilo v nekem dopisu, 
da ni včlanjeno v zvezi trgovskih 
združenj.

Takšne nezavednosti slovensko 
trgovstvo v svojih vrstah ne sme 
več trpeti. Kajti zaradi nje ne trpi 
le ugled slovenskega trgovstva, ka
terem u se po pravici priznava na 
vsaki seji Centralnega predstavni
štva, da je naravnost vzorno iz
vedlo svojo organizacijo, temveč 
trpe tudi m aterialni interesi vsega 
trgovstva in tudi vsakega posa
meznega trgovca. Kajti vsaka sta
novska organizacija je močna le 
takrat, kadar združuje v svojih 
vrstah vse predstavnike stanu, ker 
le takrat more resnično nastopati 
v imenu vsega stanu. K adar pa v 
tej centralni stanovski organizaciji 
manjka le eno združenje, je njen 
vpliv že okrnjen, že se ji more oči
tati, da nim a pravice, da govori v 
imenu vsega stanu. Zato noben 
stan ne sme trpeti, da bi le ena 
stanovska organizacija stala ob 
strani.

Ne sme pa trpeti takšne neza
vednosti tudi zaradi tega, ker 
more imeti vsak takšen prim er 
nediscipliniranosti najtežje m oral
ne posledice. Vendar ne gre, da 
bi le eni nosili vse žrtve in težave 
boja, drugi pa se smejali v pest, 
k e r  dobe podarjene vse uspehe, ki 
si jih pribori organizacija. Geslo: 
eden za vse, vsi za enega 1 mora 
veljati v resnici ali pa je vse so
lidarnosti konec!

Zato mora trgovstvo nastopiti 
proti onim, ki kršijo stanovsko di
sciplino, ki nočejo spoznati svoje 
dolžnosti. Če dobrohotni opomini 
ne zaležejo, potem je treba pač 
uporabiti težja in učinkovitejša 
sredstva, pa čeprav to ne bi bilo 
brez odioznosti. Toda interes ce
lote je važnejši ko komoditeta po
sameznikov in zaradi nezavedno
sti nekaterih posameznikov ne 
sme trpeti vsa pravična zahteva 
trgovstva.

Odkrito pa je treba tudi pove
dati, da odgovornost za takšne 
prim ere nezavednosti pada na one, 
ki vodijo dotično združenje. Vodi
telj združenja se ne kvalificira 
samo s svojimi strokovnimi spo
sobnostmi, temveč tudi s svojim 
Čutom odgovornosti do skupne 
organizacije. Kdor tega čuta nima, 
ta ni sposoben za vodilno mesto, 
ta se mora umakniti takšnim, ki 
imajo ta čut. In če ni drugače, bo 
treba to edino pravilno načelo 
Uveljaviti tudi proti volji priza
detih.

Še dolgo ni končan boj, ki ga 
Uiora dobojevati trgovstvo v inte- 
resu vsakega posameznega trgov- 
Ca- Treba bo še mnogo žrtev in še 
huiogo dela. Vse te žrtve pa mo- 
raio nositi solidarno vsi trgovci in 

gre, da bi se jim kdor koli od- 
egoval. Zbrati je treba še mnogo

več sredstev, kakor se je zbralo, 
ker sila organizacije je odvisna 
tudi od sredstev, katere ima na 
razpolago.

Skrajno polovičarstvo bi bilo, če 
bi trgovstvo še nadalje trpelo, da

Boj proti veleblagovnicam se je 
nehal s popolno zmago tujega ka
pitala . . .

Trgovinski m inister dr. Vrbanič 
je dal včeraj naslednjo izjavo o 
vprašanju veleblagovnic:

»Meseca oktobra 1934, v dobi 
najhujše gospodarske krize, je iz
šla z dveletno veljavo uredba o 
prepovedi ustanavljanja trgovin 
velikega obsega. Lani je bila ured
ba podaljšana za nadaljnje leto, 
danes 26. t. m. ji pa rok poteče.

Široke množice konsumentov 
čedalje odločneje zahtevajo uki- 
njenje tega ukrepa in popolno svo
bodo za veleblagovnice (?), sklicu
joč se na znatno nižje cene naj- 
raznovrstnejšega blaga za vsak
danjo porabo. In res je imel že 
samo obstoj teh veleblagovnic po
sledico, da so se tudi v drugih 
trgovinah cene mnogih predmetov 
znižale. Nasprotno pa zahtevajo 
trgovski in obrtniški krogi, poseb
no njihova prisilna združenja in 
gospodarske zbornice že mesece 
in leta na svojih številnih sestan
kih, sejah in kongresih trajno po
polno prepoved veleblagovnic, češ, 
da ogražajo obstoj tisočev in tiso- 
čev trgovcev, posebno trgovcev na 
drobno in obrtnikov. Manjši obrat, 
nesorazmerno dražja režija in ne- 
možnost enake reklame, ki se je 
poslužujejo trgovine velikega ob
sega, onemogočajo trgovcem in 
obrtnikom po njihovih trditvah 
konkurenčni boj kljub vsej po
gosto boljši kakovosti njihovega 
blaga.

V trenutku raztresenosti na
sprotnih si socialnih interesov, ki 
je našla izraza tudi v dnevnem 
tisku, ni kraljevska vlada, ko je 
danes sklepala o tem vprašanju, 
pristala ne na eno ne na drugo 
ekstremno stališče, torej ne na 
popolnoma proste roke velebla
govnic ne na njihovo absolutno 
prepoved, ker misli, da ekskluziv
na ureditev takšnega problem a ne 
privede k cilju. Velike množice 
konsumentov, posebno v večjih 
mestih, morajo imeti možnosti čim 
cenejšega nakupa najpotrebnejše
ga blaga. Po drugi strani p a  čutijo 
manjši trgovci in obrtniki še danes 
v marsičem posledice hude gospo
darske krize, ki smo jo šele p re 
stali, in se ne morejo v m arsikate
rem pogledu spuščati v zares ne
enak boj z izrazito kapitalističnimi 
podjetji, kakor so veleblagovnice. 
Samo postopna prilagoditev na
sprotnih si interesov je v takšnem 
prim eru umestna. Zato smo si po 
zgledu mnogih drugih držav iz
brali srednjo pot, ki upošteva v 
mejah možnosti koristi trgovcev in 
konsumentov.

Z uredbo m inistrskega sveta, iz
dano na predlog trgovinskega mi
nistra na osnovi čl. 90. finančnega 
zakona za leto 1937/38., ki stopi v 
veljavo 27. t. m., je ustanavljanje 
veleblagovnic, njihovo razširjenje, 
odpiranje podružnic in prodajaln 
združeno s posebnim dovoljenjem, 
ki se bo izdalo po presoji vseh 
momentov in na podlagi dejanske

stoje nekateri le ob strani. Enkrat 
se morajo nehati le dobrohotni 
opomini in enkrat se je treba po- 
služiti tud i močnejših sredstev, da 
se napravi konec vsaki nediscipli
niranosti med trgovstvom. Te ne-

potrebe posameznih mest. Takšna 
dovoljenja, tako za trgovine veli
kega obsega kakor za njihove po
družnice in prodajalne, se lahko 
podele samo mestom, ki imajo več 
kakor 50.000 prebivalcev. Do kon
ca decembra 1938 se nova dovolje
nja v smislu note uredbe sploh ne 
morejo podeliti.

Tako bodo, ko stopi v veljavo 
nova uredba, do 31. decembra p ri
hodnjega leta poslovale samo tiste 
veleblagovnice, ki so do danes de
jansko že poslovale, po tem roku 
bo pa odvisno od splošnih razmer 
in  od gospodarskega položaja, ali 
se bodo nova dovoljenja podelila, 
kakšna in v katerih  krajih in s 
koliko podružnicami. Naposled je 
glede na to, da se mora reklama 
z atrakcijam i veleblagovnic spra
viti v prave meje, v bodoče p re
povedano imeti v takšnih velebla-

Dne 9. oktobra je imel Eduard 
Herriot, predsednik francoskega 
parlam enta in vodja francoske ra
dikalno socialistične stranke v 
Lyonu veliko predavanje o vpra
šanjih, ki zlasti zanimajo malega 
in srednjega trgovca. V zvezi s 
tem i vprašanji je govoril predsed
nik H erriot tudi o tujcih v franco
ski trgovini te r o trgovinah z 
enotnimi cenami, o tako imenova
nem podružničnem sistem u te r  o 
veleblagovnicah, proti katerim  se 
bori tudi slovensko trgovstvo z vso 
energijo.

V svojem govoru je  dejal H er
riot dobesedno tudi naslednje, ka
kor poroča o njegovem predava
nju veliki pariški list »L’Oeuvre«.

Opazil sem , da n ek i tujci, ki 
niso m ogli dobiti dovoljenja Ea 
zaposlitev, otvarjajo trgovinske  
obrate, ker te laže dosežejo. Po 
podatkih, ki sem  jih zbral, morem 
konstatirati, da so m nogi teh  im 
proviziranih  trgovcev dejansko  
sam o agenti tujih h iš, k i delajo na 
našem  trgu z dum pingom . Zato 
želim, da se podvzamejo zakonito  
sredstva, da bi se bivanje tujcev 
v Franciji uredilo tako kakor 
treba.

To vprašanje (zaposlitve tujcev) 
se je  postavilo v zadnjem času na 
dnevni red na tako brutalen  na
čin, da je moral intervenirati sam 
predsednik vlade Chautemps. To 
vprašanje je tem resnejše, ker so 
bili v zadnjem času v naši državi 
izvršeni razni atentati. Na vse zad
nje pa se postavlja to vprašanje 
tudi zato, ker pomeni prisotnost 
tako velikega števila tujih delav
cev v Franciji pravo nevarnost za 
nacionalno delo.

Tako opozarjam, da navedem en 
prim er, da je v Lyonu več tujcev, 
kakor pa je v mestu nezaposlenih

discipliniranosti itak ni veliko, 
tembolj boleče pa je, da se sploh še 
kje pojavlja in da kvari lepo sliko 
popolne solidarnosti slovenskega 
trgovstva, k i je bila njegov ponos 
in ki mora to tudi ostati.

govnicah gostinski obrt in prav 
tako tudi prirejanje kinematograf
skih, glasbenih ali podobnih p ri
reditev.«

Danes sprejeta uredba bo objav
ljena ju tri v »Službenih novinah«.

Kaj ve povedati »Slovenec«
»Slovenec« izjave trgovinskega 

m inistra dr. Vrbaniča ne objavlja. 
Zakaj je ne objavlja, ne moremo 
tu razpravljati. Pač pa dodaja ne
kako dopolnilo k izjavi ministra 
dr. Vrbaniča te r med drugim pravi:

Na mesto stare uredbe, ki ne bo 
več podaljšana, stopi v veljavo 
nova uredba, ki bo po »Slovencu« 
na zadovoljiv način rešila vpraša
nje veleblagovnic. (Za »Ta-To« to 
kar drži! Op. ured.)

Po novi uredbi bodo mogle ob
stoječe veleblagovnice še naprej 
obratovati, za ustanavljanje novih

naših delavcev. To ne pomeni, da 
bi se eni mogli nadomestiti z d ru
gimi, temveč smo prisiljeni, da 
konstatiram o to, da pri nas ni za
dosti dela niti zadosti aktivne in
dustrije, da bi mogli istočasno za
posliti in preživljati francoske dr
žavljane in številne tujce, ki nam 
jih pošiljajo neke tuje države, ki 
pa kakor Italija tako težko kupu
jejo naše blago, dočim nam tako 
silno radi pošiljajo svojo delovno 
silo.«

Nato je govoril H erriot o spreje
manju tujcev v francosko držav
ljanstvo ter se potem posebno 
ustavil ob vprašanjih, ki se tičejo 
naše trgovine te r se zlasti izjavil 
proti vsaki prodaji blaga za razne 
premije (darila, loterije in po
dobno) .

Nato je nadaljeval:
»Mi moramo izpremeniti zakon, 

ki se nanaša na trgovske obrato
valnice z enotnimi cenami in ki 
se nanašajo na podružnični sistem. 
Ta zakon, ki smo ga izglasovali 
dne 20. februarja 1936, se je po
kazal kot nezadosten, da bi za
ščitil malo trgovino. Zakonodavec 
se mora tega zavedati. Da je to 
res, dokazuje dejstvo, da imamo 
danes v Franciji že okoli 200 tak
šnih družb (ki imajo svoje vele
blagovnice).

Ne pozabimo, da mali trgovec 
vzdržuje celo rodbino.

Ne pozabimo pa, da propada 
trgovec, ena tistih sil, na katerih 
počiva naša država. Kajti Francija 
sc mora zahvaliti za svojo silo v 
veliki meri mali trgovini, ki pred
stavlja tako mnogo raznih koristi, 
delavnosti in varčnosti!«

*
Vodja francoskih radikalnih so

cialistov je pravilno ocenil vsa 
vprašanja. Na eni stran i je vele-

pa bo potrebno posebno dovoljenje 
trgovinskega m inistra, kakor n. pr. 
zdaj za lekarne. Kot veleblagov
nica se bo smatrala vsaka trgovina, 
ki bo imela za prodajo več ko tri 
vrste blaga. Vsakemu trgovcu, ki 
prodaja brez dovoljenja več kot tri 
vrste blaga, se bo blago prodalo 
na njegove stroške na javni draž
bi, vrhu tega pa bo še kaznovan.

Z novo uredbo postane brez
pomemben, tako pravi »Slovenec«, 
tudi spor, ki ga vodi podjetje 
»Ta-Ta« p ri državnem svetu, ker 
bo »Ta-Ta« odslej v Beogradu do
voljena. Bojazen ljubljanskih trgov
cev, da bi se »Ta-Ta« naselila tudi 
v Ljubljani, ni upravičena zaradi 
tega, ker je »Ta-Ta« sploh opustila 
namero, da bi osnovala v Ljubljani 
podružnico, dasi jo je dala pred 
dvema letoma registrirati.

(Katera jamstva nudi »Slove
nec«, da je ta njegova vest res
nična?)

»Slovenec« pravi nadalje, da je 
»Ta-Ta« nam eravala ustanoviti 
veleblagovnico še v Zagrebu, No
vem Sadu in morda v Subotici. 
Zdaj pa je vprašanje, če bo last
nik po novi uredbi lahko dobil za 
to dovoljenje.

Tako »Slovenec«.

Kdo so lastniki »Ta-Te«?
Pravi lastniki veleblagovnice 

»Ta-Ta« so: Franz Steyer, Emil 
Fischer in Rudolf Taussig, vsi iz 
Prage in nemške narodnosti.

kapital, tudi v Franciji v veliki 
m eri tuji velekapital, na drugi 
strani pa domači trgovci. H erriot 
se je brez oklevanja odločil za do
mače trgovce in proti tujem u ve
lekapitalu in bil bi tudi slab držav
nik in slab patriot, če bi se odločil 
drugače. In  vendar ni v Franciji 
vprašanje veleblagovnic tako ak
tualno kakor p ri nas, k jer je  moč 
tujega velekapitala zaradi naše 
revščine na lastneim kapitalu vse 
bolj občutna.

A ne samo v Franciji, temveč 
tudi v drugih državah so že spo
znali škodljivost veleblagovnic in 
posebno onih, ki se ustanavljajo s 
tujim kapitalom. Tako je Belgija 
veleblagovnice prepovedala. N,e 
smejo poslovati veleblagovnice na
dalje v Švici in Nizozemski, dočim 
je Češkoslovaška: prepovedala ve
leblagovnice po tipu trgovin z 
enotnimi cenami. Tudi Hitlerjeva 
Nemčija je bila proti veleblagovni
cam in v program u nar. socialistič
ne stranke je bilo, da se morajo te 
prepovedati. Če se vseeno niso še 
prepovedale, je vzrok le v tem, 
ker je Nemčija zaradi svojega obo
roževanja zašla v tako močno od
visnost od velekapitala, da ne mo
re proti njem u več nastopati s 
staro odločnostjo.

Veleblagovnice ubijajo gospo
darsko eksistenco naših srednjih 
ljudi, naših nacionalnih ljudi, zato 
ne sme biti v Jugoslaviji zanje no
bene eksistence!

Naval tujega kapitala 
v Jugoslavijo

Univerzitetni profesor dr. Mirko 
M. Kosič je napisal v reviji »Dru
štveni život« naslednje besede:

»V ta čas pa prodira evropski 
in ameriški kapital tudi pri nas,

Veleblagovnice 
so dovolie

Izjava ministra

„Sila Franciie 
na malem
Herriot proti veleblagovnicam
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fttvarja rudnike, podira gozdove in 
dviga industrijo. Organizira na 
stotine tisočev, jutri na milijone 
naših delavcev ter pošilja svoj ka
pitalistični profit v svojo domo
vino. Ustvarjajo se kolonije tujih 
nameščencev in vodstev, enklave 
tuje kulture. Nastajajo nove velike 
naloge za našo politiko in našo 
upravo, da reši ncslutenc gospo
dar sku-politične, socialno-politične, 
prosvetne in druge naloge. Ali se 
naša šola, naše podeželje priprav
ljata, da dorastcta tem novim si
lam? Od kapitalizma bomo dobili 
armado proletariata in kopico pro- 
viziouistov, njegove sadove pa 
bodo imeli tujci!«

Kako je z vplivom »Ta-Te« 
na cene?

Trgovinski m inister navaja v 
svoji izjavi, da se morejo velebla
govnice dovoliti tudi zato, ker se 
je že izkazalo, da je »Ta-Ta« ugod
no vplivala na  cene. Kaj si je pri 
tem  mislil g. m inister, ne vemo, 
vemo le to, da po podatkih Na
rodne banke cene na drobno v 
Beogradu, k jer deluje >Ta-Ta«, 
niso nikakor padle.

Tako navaja Narodna banka, da 
se je gibal indeks cen na drobno 
(50 proizvodov) v Beogradu leta 
1937. takole:

januar 80'8 % 
februar 80‘0 % 
m arec 79‘5 % 
april 82'5 % 
maj 83'9 % 
junij 85'6 % 
julij 85'6 % 
avgust 85'9 %

Indeks se je torej dvignil od 
80'8 na 85’9 %. Kje je torej zni
žanje cen?

Trgovinska pogajanja med 
našo državo in U. S. A.

Med našo državo in Združenimi 
državami Severne Amerike se vo
dijo že ves oktober trgovinska po
gajanja. Z naše stran i se predvsem 
skuša doseči večji izvoz nekaterih 
naših živalskih proizvodov, dočim 
polaga washingtonska vlada po
sebno važnost na to, da se uredi 
vprašanje plačil in kontrole ame
riškega uvoza v Jugoslavijo. Naša 
vlada je izdala prejšnji mesec po
sebno uredbo o posebni veterinar
ski službi p ri izvozu naših žival
skih proizvodov in na podlagi te 
službe bomo mogli izvoziti v Ame
riko znatne količine živalskih pro
izvodov. Glede plačila am eriškega 
uvoza je uvedla naša vlada lani 
posebni režim, zaradi katerega pa 
se je uvoz iz Am erike zelo zmanj
šal in zahteva zato washingtonska 
vlada, da se ta režim spremeni.

Uvedba cestno-policijske 
kontrole

Na naših cestah smo že dolgo 
pogrešali cestno-policijsko kontro
lo, kakor jo imajo v inozemstvu 
urejeno. Zaradi tega ni bilo na 
naših cestah nikoli reda, k ar so 
občutili tako naši, še bolj pa ino
zemski avtomobilisti. Lastniki in 
vozniki vprežnih vozil cestno- 
policijskih predpisov enostavno 
niso upoštevali te r ni bilo tud i ni
kogar, k i bi jih bil k  tem u silil in 
jih nadziral. Orožništvo je tako 
obrem enjeno s službo, da pač ni 
moglo efektno opravljati še cestne 
kontrole. Nasi avtomobilski klubi 
so neštetokrat zahtevali v svojih 
spomenicah in  intervencijah, naj 
se uvede motorizirana cestno-poli- 
cijska služba, ki bo vpostavila red 
na naših cestah te r odstranila 
končno vzroke neštetih in težkih 
nesreč, ki so jih povzročale nep ra
vilne vožnje vprežnih vozil. Vse 
kaže, da so sedaj te  intervencije 
imele uspeh. V sredo se je odpe 
ljala iz Ljubljane po državni cesti 
v Maribor prva m otorizirana poli
cijska kontrola ter je bila s  tem 
otvorjena cestno-policijska promet' 
na služba. Poleg ljubljanske dobi 
tudi m ariborska policija dve mo
torni vozili, ki bosta vršili pro
metno službo po raznih frekventi- 
rdnih cestah. Naši avtomobilisti 
bodo to službo vsekakor pozdravili.

Odklanjamo 
centralizacijo denarništva

Pravilno stališie Zveze iugoslovanskih hranilnic
Naši bralci se bodo še spominja

li spomenice Zveze jugoslovanskih 
hranilnic proti nekaterim  določi
lom novega načrta uredbe o samo
upravnih hranilnicah. Po tej ured
bi ne bi smele občinske hranilnice 
vložiti od svojih hranilnih vlog več 
ko 20 odstotkov v hipotečna, me
nična in druga dolgoročna posoji
la, a  še ta reven ostanek svojih 
kreditov bi smele nalagati le v 
lastni občini in v sosednih obči
nah, ki nimajo svoje hranilnice. 
Posledica tega določila bi bila med 
drugim, da bi se morala likvidirati 
samo v Sloveniji hipotečna poso
jila v višini 460 milijonov din, ko
m unalna sploh vsa (okoli 250 mili
jonov), naložbe pri bankah za 60 
milijonov in državni papirji za 
71 milijonov, skupno za 841 mili
jonov din. Štiri petine vseh aktiv 
bi torej morale samo slovenske 
hranilnice likvidirati.

Poleg tega pa po novem načrtu 
ne bi smele hranilnice več sp re
jem ati pupilncga denarja, da ome
njam o le ti dve najtežji doloehi. 
Z vso pravico je zato zahtevala 
Zveza jugoslovanskih hranilnic, da 
se te določbe novega načrta ured
be izpremene ali pa vsa uredba 
odloži, ker je bolje nobena uredba 
ko pa absolutno slaba uredba.

To stališče, ki je edino pravilno, 
pa nikakor ni bilo po volji g. Ba
šiču, ki je na spomenico Zveze 
odgovoril v Jug. Lloydu z dolgim 
člankom. V tem članku pravi, da 
je čisto prav, če se tako silno ome
ji pravica hranilnic glede dajanja 
kreditov, ker da se s tem zaščitijo 
vlagatelji in  prepreči, da bi h ra
nilnice z vlaganjem denarja v ban
ke izgubile p r i polomih bank svoj 
denar. Kako škodljivo je, če h ra
nilnice nalagajo preveč svojega 
denarja v dolgoročne kredite, da 
se je zlasti videlo ob izbruhu naše 
denarne krize.

Ti argum enti in pomisleki so 
čisto brez vsake cene, kakor do
kazujejo naslednja dejstva. Run 
vlagateljev na  hranilnice se je za
čel 1. 1931. v Beogradu, ne v Slo
veniji, 'in sicer so začeli ljudje dvi
gati denar tudi p ri Drž. hip. banki. 
Razlika pa  je v tem, da je dobila 
Drž. hip. banka od države in Nar. 
banke takoj potrebni denar, da je 
mogla zadostiti zahtevam vlagate
ljev in je bil s tem run ustavljen, 
dočim slovenske hranilnice tega 
denarja niso dobile in jim je na
sprotno še Narodna banka odpove
dala svoje kredite. Tudi če bi bili 
slovenski denarni zavodi še en
krat bolj likvidni, vendar runa ne 
bi vzdržali, če ne bi dobili od d r
žave pomoči, ki se v takšnih p ri
merih tud i povsod po svetu de
narnim  zavodom da. P rim er z ru
nom 1. 1931. torej prav nič ne do
kazuje, kakor edino to, da so p ri
šli slovenski denarni zavodi v te 
žavo le zato, ker ni država izpol
nila svoje dolžnosti do njih.

A tudi opominjanje na izgube 
zaradi polomov bank je odveč. Če
prav je nam reč res, da bi bilo za 
hranilnice mnogo bolje, če ne bi 
vlagale denarja v te banke, pa se 
na drugi strani ne sme pozabiti, 
da je močan političen vpliv in pri
tisk na hranilnice predvsem  po
vzročil te vloge v banke. In če bi 
vladale p ri nas normalne razmere, 
če ne bi močni politični faktorji 
preprečevali razčiščenje situacije 
na slovenskem denarnem  trgu, tu 
di n ikdar ne bi prišlo  do tako ve
likih bančnih polomov. Toda pu 
stimo ta stara  in  boleča vprašanja!

G. Bašič pa se ni zadovoljil sa
mo s polemiko proti Zvezi jugoslo
vanskih hranilnic, temveč je šel v 
svoji zahtevi še korak dalje in za
hteval, da se vse samoupravne 
hranilnice zvežejo z Drž. hipote
karno banko tako ozko, da bo Drž 
hip. banka njih žiro-centrala, v ka 
tero bi vlagale hranilnice ves svoj 
odvišui denar.

Z drugimi besedami se pravi to, 
da se naj denar vseh samouprav
nih hranilnic docela centralizira v 
Drž. hip. banki. Temu pa prav od
ločno nasprotujemo in ugovarjamo, 
ker je že sedaj mnogo preveč cen
tralizacije v našem denarništvu.

Če bi se ta predlog uresničil, 
potem bi slovenske hranilnice pač 
morale vlagati denar v Drž. hip. 
banko, kako pa bi se ta denar po
rabljal, o tem pa ne bi imeli prav 
nobene besede. A ne samo sloven
ske hranilnice ne bi imele nobene 
besede, temveč tudi vsi Slovenci 
ne. Saj danes ni v upravnem  svetu 
Drž. hip. banke nobenega Sloven
ca, in če bi tudi eden bil, kakor 
pred leti, bi ta pač ne odločal o 
naložbah DHB. In prav nobene 
garancije ne bi imeli, da ne bi 
mogla sprememba političnega re 
žima Sloveniji tudi popolnoma za
preti vsak kredit p ri DHB. Ne 
glede na to pa  so pogoji DHB za 
naše razm ere pretrd i in bi vse 
naše gospodarstvo silno trpelo, če 
bi bilo navezano le na kredite 
DHB. Centralizacijo denarja naših 
hranilnic pri DHB mora pač vsak 
Slovenec odkloniti z vso odloč
nostjo.

Kaj drugega bi moglo biti, če bi 
se DHB popolnoma decentralizira
la in svoje poslovanje uredila tako, 
da bi vsaka pokrajina odločevala 
o nalaganju vlog iz svojega ozem
lja in  če bi se tudi v vseh drugih 
pogledih izvedla decentralizacija 
zavoda. Toda v tem hipu tudi go
spodje, ki danes zagovarjajo nala
ganje vseh viškov hranilnic v 
DHB, za nalaganje po takšnih po
gojih ne bi imeli več smisla, ker 
je pač centralizacija denarja zanje 
glavni cilj. Postati gospodar vsega 
prostega denarja v državi, to je 
cilj te  centralizacije hranilniškega 
denarja. Proti svojemu lastnemu 
gospodarstvu pa bi morali nasto
piti, če bi dopustili takšno centra
lizacijo.

Slovenija slej ko prej odklanja 
vsako centralizacijo denarništva in 
bo delala na to, da se odpravi tudi 
centralizacija, ki je že bila izvrše
na. S svojim denarjem  hočemo 
prosto razpolagati, ne pa prositi 
drugod dovoljenja, kako smemo 
svoj denar porabiti. Še najmanj pa 
smo pripravljeni dopuščati, da bi 
morali za svoj denar prositi kot za 
kakšno miloščino.

Fr. Zelenik:

Malo pom
1. »Le kak komi«.

V nekem tedniku je bil članek, 
kateri je imel tudi tale odstavek: 
K rona reform pa je uvedba ame- 
rikanskega knjigovodstva. Na tako 
idejo je mogel priti »le kak komi« 
(podčrtal jaz) in žalostno je, da 
načelstvo m estne finančne uprave 
tega eksperim enta ni moglo pre
prečiti. Uverjeni smo, da bodo prej 
nego po dveh letih posegli po si
stemu, ki ga imajo vse m oderno 
upravljane elektrarne, t. j. po kar
totečnem sistemu.

Vsebino tega odstavka porabim 
za ta pom enek ne radi izpremem- 
be načina knjigovodstva, ker to je 
pač stvar dotične, gospode, k i ima 
posla tam, temveč zaradi »komija«. 
Pisec dotičnega članka bo pač še 
miselnosti tistih časov, ko so pi
sali o trgovskih sotrudnikih kot 
o »vatljarjihc, ko je  bil trgovec le 
predm et šaljivih člankov, n. pr. si 
je nabavil bicikl in je zavozil v 
gnoj itd., časov, v katerih  so ve
d rili le oni iz višjih razredov. Go
spoda pisca opozarjam, da je ve
čina naših gospodarskih veličin 
začela kot komiji, da so mnogi ko- 
m iji dosegli v gospodarskem živ
ljenju odlična m esta in so po svo
jih uspehih prekosili številne dok
torje raznih ved. Zato pa tudi 
priznavajte komijem čast, katera 
jim  gre kot državljanom, kot de
lovnim članom človeške družbe, 
kot davkoplačevalcem, kateri od 
svoje skromne plače odraijtujejo 
pošteno svoje davke itd.

Stvar z am erikanskim  knjigo
vodstvom bi pa tud i ne  bila tako 
slaba, četudi b i na  to idejo p ri
šel le kak »komi«. Amerikansko 
knjigovodstvo se  lahko ravnotako 
dobro porabi za elektrarno kakor 
m oderni kartotečni sistem.

Ce b i se komu zdela moja trd i
tev, da je am erikansko knjigovod
stvo ravnotako uporabno kakor 
kateri moderni sistem , kaj prehu
da, mu p a  m orem  dokazati in pod
preti svojo trditev s strokovnim 
časopisom »Zeitschrift fiir Buch- 
haltung« profesorja Belohlaweka 
na liiiški trgovski akademiji. Ta 
časopis je prinesel strokovni čla
nek »die Buchhaltung eines Elek- 
trizitatsw erkes in ta  članek ravno 
dokazuje, da je možno z ugodnim' 
uspehom uporabiti am erikansko 
knjigovodstvo tudi v elektrarni. 
Tedaj b i »kak komi« ne imel rav
no napačne ideje, če bi priporočal

ta način knjigovodstva. Lahko bi 
imel tehtne razloge. Seveda ne 
poznamo razlogov, zakaj so v na
šem p rim eru  vpeljali am erikanski 
način nam esto dosedanjega karto
tečnega sistema. Iz članka sicer ni 
razvidno, da so ga do sedaj imeli, 
ali najbrže je  bil do sedaj v  rabi, 
sicer bi se pisec članka ne razjezil 
tako.

Pa bo sviral s harmoniko
V nekem članku drugega časo

pisa pa sem  čital tudi ta odsta
vek: V našem mestecu imamo tu
di nekega gospoda trgovca, k i se 
je »baje« izrazil, da N. N. nimajo 
vstopa v njegovo trgovino. Bodite 
prepričani, dragi gospod, da se 
vam bo želja izpolnila, potem si 
boste lahko kupili harmoniko in 
boste svirali vesele poskočnice 
mimoidočim.

Pisec članka s tem odstavkom 
pač ne prodaja pameti, pač pa po^ 
štena javnost obsoja tako pisanje. 
Svojčas, ko so rastii pri nas kon- 
sumi kot gobe po dežju, smo mno
gokrat čitali podobne izbruhe pro
ti slovenskim trgovcem. Konsumi 
so propadli in požrli ljudstvu 
ogromno premoženja, trgovci pa 
so ostali.

P red leti smo se slovenski hlap
ci nekoliko predram ili in se je za
čel skromen boj proti tu ji trgovi
ni na  naši zemlji. Pa so nam  av
strijski gospod državni pravnik 
otežkočali naš boj, m arsikaj je  b i
lo črtano. P red  kratkim  so pro
dali na  javni dražbi veliko trgov
sko hišo, p a  je  bilo v časopisni ve
sti ime dosedanjega lastnika čr
tano.

Mi smo v  gospodarskem oziru 
veliko večji hlapci, kot smo bili 
nekdaj. Industrija je skoraj iz
ključno fv itujih rokah, izvzemši 
nekaj m ale industrije, ta tuja in
dustrija zaposluje na boljših me
stih le tujce, veliko tujcev potuje 
po naši zemlji radi kupčije.

Tu je veliko polja za delo, tu  
lahko opozarjamo naše verno slo
vensko ljudstvo, tu ni treba n o 
benega »baje«. Krivonosih tujcev 
si ne upamo motiti v njihovem 
delovanju, pred njimi krivimo 
svoje hlapčevske hrbte, le  po svo
jih slovenskih ljudeh si upamo 
mahati. In  po njih tudi prav prid
no bijemo. Pa se čudimo, če ne 
pridem o naprej!

Politične vesti
Turški m inistrski predsednik  

Izm et Inen i je  d efin itiv n o  odstopil, 
t e r  je  bil im en o v an  za m in is trsk e 
g a  p red se d n ik a  n jeg o v  n a m e s tn ik  
D zelal B a ja r.

U pan je , d a  bi se delo lo ndonske
ga odbo ra  za n ev m ešav an je  k o n 
čalo ugodno, je  p ad lo  že sko ra j n a  
ničlo, z las ti z a rad i nov ih  p ira tsk ih  
nap ad o v  n a  fran co sk e  lad je . T i 
n a p a d i posebno  d ras tičn o  kažejo, 
kako  m alo  se m e n ijo  n e k a te r i za 
ves londonsk i odbor, k i bo k m a lu  
sim bol p o litične  nem oči

S ovjetsk i p o slan ik  M ajsk i je  iz 
jav il, da R u s ija  ne bo več p la če 
v a la  prispevkov za londonsk i od 
bor, k e r je  t a  čisto  m rtev  in  b rez 
p om ena te r  s svojim  zav lačevan jem  
pom aga sam o  g en e ra lu  F ra n cu . 
Z arad i te  iz jave sov je tskega p o sla - 
n ik a  p ričak u je jo , d a  bo R u s ija  iz 
odbora izstop ila  in  bi bilo s  tem  
tu d i londonskega o d b o ra  konec.

D iplom ati pa se m ed tem  tru 
dijo, d a  bi v en d a rle  rešili lo n d o n 
sk i odbor in  n a s p ro t ja  m ed vele
s ilam i iz rav n ali. K ako  p a  bi se to  
doseglo, je  seveda drugo  v p ra ša 
n je , k er I ta l i ja  in  N em čija  n ič  ne 
p o p u šča ta .

A ngleška vlada je baje priprav
ljena dovoliti Ita liji posojilo 50 
m ilijonov  fu n tov , če se p re d  te m  
doseže m ed A nglijo  in  I ta lijo  p o 
poln  spo razum  o vseh  v p ra š a n jih  
S redozem skega m o rja . O te j po 
n u d b i je  b a je  že ra z p ra v lja la  i t a 
lija n sk a  v lada.

Ita lija  je pristala v londonskem  
odboru n a  sporazum  sam o zato , d a  
je p rep reč ila  o tvo ritev  fran co sk o - 
spanske m eje.

V bližini Balearov je  n ez n an o  
le ta lo  n ap a d lo  fran co sk i p a rn ik  
»Ued M illiah« in  g a  potopilo . P o t
n ike  s ta  re š ila  dv a  o b a ln a  f ra n c o 
sk a  p a rn ik a , dočim  se je  p a rn ik  
potopil. V okolici K a rta g e n e  p a  je  
bil b a je  p o to p ljen  n em šk i rušilec  
»W ilhelm«.

V bližini Minorce je  bil n a p a d e n  
še d ru g  fran co sk i p a rn ik , in  s icer 
je  n ez n an o  le ta lo  po top ilo  f ra n c o 
sko  p a tru l jn o  la d jo  »S hasseu r 91«, 
ki je im e la  n a  krovu  m nogo b e n 
c in a  za  le ta la , k i le te  m ed  F r a n 
c ijo  in  A lžirom .

M inistrski predsednik Chau- 
tem ps je  v svo jem  govoru ob p r i 
lik i o tv o ritv e  N aro d n eg a  dom a v 
C h a te a u re a u x u  govoril tu d i o  z u 
n a n je  p o litičn ih  v p ra ša n jih  te r  
o stro  obsodil vse one države, ki 
kršijo mednarodne dogovore. Dejal 
je, da Francija ne bo več trp e la  
tu je g a  v m e šav a n ja  v šp an sk e  z a d e 
ve, p ra v  ta k o  p a  tu d i  ne , d a  bi se 
z ra z n im i m a n ev ri še n a p re j o d 
la g a la  rešitev  v londonskem  od 
boru. A nglija in  Francija bosta  
prisiljeni, da se odrečeta politiki 
nevm ešavanja in da napravita z 
lastn im i sredstvi red.

Združene države Sev, Ameilike 
bodo n a  k o n fe ren c i v B ru slju  p re d 
lag a le : S ov ražnosti m ed K ita jsk o  
in  Jap o n sk o  se n a j ta k o j u stav ijo . 
N iti J a p o n sk a  n i t i  K ita jsk a  se ne 
označi k o t zm agovalka.. N a m ire n  
n a č in  se u red e  vsa  te r i to r ia ln a  to  
gospodarska v p ra š a n ja  n a  D a lj
n em  vzhodu.

Po japonskih vesteh  so Japonci 
p r i svo ji z a d n ji ofenzivi dosegli 
pom em ben  uspeh  in  končno  z a 
vzeli T aša n g  n a  š a n g a jsk i f ro n ti. 
K ita jc i p a  poroča jo , d a  se jim  je  
posrečilo  odb iti vse ja p o n sk e  n a 
p ad e  in  d a  so im eli Ja p o n c i s t r a 
hov ite  izgube. K ita jc i cen ijo  j a 
ponske izgube n a  40.000 mož. K i
ta jc i  so p re d r li n a s ip e  ob  re k i T u 
ši t e r  so s te m  u s ta v ili jap o n sk o  
p ro d ira n je  p ro ti O to an fu ju . B a je  
je  u to n ilo  več tiso č  ja p o n sk ih  vo
jakov.

Po strahovitih  bojih se je Ja 
poncem  vendarle posrečilo, d a  so 
zavzeli T aša n g  in  p ro d rli n a to  še 
v M iasang . K ita jc i so se m o ra li 
u m a k n iti v drugo  o b ram b n o  črto . 
T akoj za M iasangom  gre železn ica 
iz š a n g a ja  v  N ank ing , č e  b i se  
posrečilo  Ja p o n ce m  p ro d re ti do že
leznice, b i b ila  k ita js k a  v o jsk a  od 
re z a n a  od š a n g a ja .

Po likvidaciji asturske fronte 
n a m e ra v a  gen. F ra n c o  z vso silo 
n a v a lit i  n a  a ra g o n sk o  fro n to , d a  
b i p re trg a l zvezo m ed  F ra n c ijo  in  
rep u b lik an sk o  vlado, še le  n a to  bft 
začel ofenzivo p ro ti  M adridu . P o  
fra n co sk ih  v es teh  bo gen. F ra n c o  
že v  n a jk ra jš e m  času  k o n c e n tr ira l 
n a  a ra g o n sk i f ro n ti  okoli 100.000 
vojakov. F ran co v e  če te  so dosedaj 
u je le  20.000 a s tu rsk ih  ru d a r je v -  
vojakov, ki bodo vsi zaposlen i za 
obnov itvena d e la  te r  poprav ilo  
cest in  m ostov. Del ru d a r je v  bo 
p oslan  v rudn ike, k je r  se bo delo  
obnovilo.

N em čija bo zahtevala  povrnitev  
afriških  kolonij Togo, K a m e ru n  
te r  sosednega ozem lja. Za n ek e  
d ruge afrišk e  ko lon ije  n a j  b i se 
u s tan o v il m e d n a ro d n i odbor š tir ih  
velesil: I ta lije , N em čije, F ra n c ije  in  
A nglije, k i bi u p ra v lja l kolonije.

Van Zeeland je  podal ostavko  
svoje v lade, ki jo  je  k ra lj sp reje l. 
T akoj n a to  so se začele k o n zu lta 
cije.
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Nemčija bo kupovala samo 
jabolka za vskladiščenje
Nemški uvozniki in veletrgovci 

s sadjem so imeli1 v Friedrichs- 
hafenu ob Bodenskem jezeru svoj 
kongres, na katerem  so razprav
ljali o raznih vprašanjih sadne 
trgovine in sadnega uvoza. Med 
drugim so določili tudi vrstni red, 
po katerem  naj se prodaja domače 
in uvoženo sadje. K er ima letos 
naša država izredno lepo kvalitetno 
sadje, so sklenili, da se iz Jugo
slavije uvožena jabolka vskladišči- 
jo ter pridejo v prodajo šele po 
novem letu. Na podlagi tega skle
pa je izdala nemška državna uvoz
na kontrola dovoljenja za uvoz ja
bolk iz naše države samo onim 
tvrdkam, ki razpolagajo s tozadev
nimi skladišči. Posledica tega je, 
da so dobili nem ški uvozniki na
vodila, naj kupujejo pri nas samo 
najizbranejša jabolka, ki se bodo 
prim erno dobo držala v skladiščili. 
Uvozniki bodo zaradi tega še bolj 
rigorozno postopali pri prevzem a
nju blaga in naši trgovci in izvoz
niki bodo morali posvečati izbiri, 
oprem i te r  odprem i jabolk še več
jo pozornost, da ne bodo imeli 
zaradi reklamacij škodo. Tudi se 
bo mogla izvoziti v Nemčijo kljub 
povečanemu kontingentu le manj
ša količina jabolk, ker je pač res 
prvovrstnega blaga kljub lepi le
tini p ri nas še vedno razmeroma 
malo.

Občni zbor Jugočeške
V petek je bila v Kranju pod 

predsedstvom predsednika1 Otona 
Detela glavna skupščina Jugoče- 
ške. Cisti dobiček družbe je zna
šal v 1. 1936. 4,837.000 din, od če
sar je skupščina določila 3,200.000 
din za rezervni fond III, a tudi 
ves ostanek se je določil za re
zervne fonde. Rezervni fond III je 
s tem narastel na 6,1 m ilijona din. 
Na skupščini se je ugotovilo, da 
je  plačala družba v poslovnem letu 
1936 naslednje davke: 

za družbeni davek z vsemi do
datki, skupni in luksuzni davek, 
banovinske davščine in trošarine 
za električni tok ter za uslužben- 
ski davek 11,905.337 din.

za pokojninski fond je plačala 
437.348 din, 

za bolniško blagajno 884.110 din, 
za delavske mezde (kljub 5 te

denski stavki) 11,002,356 din in 
za uradniške plače 2,188.727 din. 
Vse predloge uprave je  občni 

zbor soglasno potrdil.

Zunanja trgovina
Naša trgovinska bilanca je  bila 

v p rv ih  deve tih  m esecih  t. l. a k 
tiv n a  za 770 m ilijonov  din, dočim  
je  b ila  la n i p as iv n a  za  82,9 m ili
jo n a  din.

N aša trg o v in sk a  p o g a ja n ja  z B el
g ijo  se  začno  p r ih o d n ji m esec. Z la
s ti g re za u red itev  p lač ilnega  p ro 
m eta .

Vest, da bi m orali uvoziti okoli 
1000 vagonov sladkorja, n i re sn ič 
na, k e r zn a ša jo  s ta re  zaloge 4300 
vagonov in  n e  sam o  2000, d a  n a m  
bo o s ta lo  k lju b  m a n jš i p ro izvodn ji 
se vedno  1300 vagonov s lad k o rja . 
P ri bolj znosn i cen i s la d k o rja  p a  
bi se seveda  p o tro šn ja  s la d k o rja  
zn a tn o  povečala. T ako  p a  se t ih o 
ta p i v državo sa h a r in , k e r  je  s la d 
kor za km etsko  p reb iva ls tvo  p re 
drag.

Madžarska bo izvozila v  Nem čijo  
1250 vagonov m oke, ki jo  bo  p la 
vala N em čija  z dobavo  prem oga.

Poljska zunanja trgovina je  b ila  
v p rv ih  d ev e tih  m esec ih  1. 1. pasiv - 
h a  za  62 m ilijonov  zlotov.
„ Španija je danes najboljši kupec 
d t a  n a  ev ropskem  trg u . F ra n co v a  
'd ad a  je  k u p ila  te  d n i 30.000 to n  
d  ta  v podonavsk ih  d ržav ah , v la d a  
J  V alenclji p a  3,2 m ilijo n a  sto tov  
d ta  in  m oke.

Cena surovega kavčuka je  p a d la  
v L ondonu  za  0‘31 n a  7‘62 p e n ija  

fu n t. T o  je  n a jn iž ja  ce n a  od 
kita 1936.
. Cena surovega petroleja je  p a d - 
!a v P en n s ilv an lji za  25 cen tov  p r i 

ate lu .
Na češkoslovaškem  nam eravajo

5>Pet z m a n jša ti h m e ljsk e  n asad e , 
rh ie t i js k e m u  m in is trs tv u  je  b il v  
“*■ n am en  že p red lo žen  zakonsk i
hačrt.

Svetovna proizvodnja zlata se je
j e č a l a  v p rv ih  8 m esec ih  1. 1. v 
In o e r i z la n i za 7-8% te r  zn a ša la  
“>8 m ilijo n a  unč. P ro izv o d n ja  R u 
te tu  n i  v šte ta .

Zahteva po podaljšanju 
zaščite denarnih zavodov

Neliube posledice naših uredb  v zaščito kmeta
Nekateri bančniki so začeli v 

javnosti propagirati misel, da ni 
treba več podaljšati uredbe o za
ščiti denarnih zavodov in njihovih 
upnikov, ki poteče dne 23. novem
bra 1937, ker da so se sedaj raz
mere že tako popravile, da je po 
stala ta zaščita nepotrebna. Proti 
temu predlogu so ostro nastopile 
vojvodinske banke in vojvodinski 
denarni zavodi, ki zahtevajo, da 
se zaščita podaljša vsaj za dve leti. 
Tudi »Privredni pregled« je obja
vil članek, v katerem  se zahteva 
podaljšanje zaščite denarnih zavo
dov vsaj za eno leto, ker bi dru
gače m orale skoraj vse kreditne 
zadruge in vsi manjši denarni za
vodi likvidirati. To svoje stališče 
utem eljuje člankar z argumenti, ki 
zaslužijo resno upoštevanje. Clan- 
kar namreč pravi:

Če se zaščita ne podaljša, potem 
so vsi denarni zavodi odvisni od 
svojih vlagateljev, ki morejo vsak 
hip zahtevati izplačilo svojih vlog. 
Ker denarni zavodi ne bi mogli 
vlog izplačati, bi morali prijaviti 
konkurz. Tudi popolnoma aktiv
nim zavodom bi se moglo to p ri
petiti, kakor dokazuje naslednji 
prim er:

Neki denarni zavod je imel na 
prim er 1,000.000 glavnice, 500.000 
dinarjev rezerv in 3,500.000 din 
hranilnih vlog. Skupaj je imel 5 
milijonov din denarja. Od tega de
narja je dal kmetovalcem in lju
dem, ki so postali po uredbi o li
kvidaciji kmetskih dolgov kmeto
valci, za 4 milijone posojil na hipo
teke. En milijon din je ostal v bla
gajni zavoda ter se je vložil v 
vrednostne papirje za pol milijo
na, za pol milijona din pa je dal 
zavod posojil nekmetom na me
nice.

Denarni zavodi bi morali dne
23. novembra 1937, če bi preneha
la njih zaščita, izplačati vlagate
ljem 3'5 milijona din. Razpoložlji
vih sredstev pa bi imel naš zavod 
samo 1 milijon, ker se nahaja 
portfelj 4 milijonov din pri Priv. 
agrarni banki, ki se more realizi
rati do dve tretjini v 14, zadnja 
tretjina pa  v 20 letih. Čeprav je 
zavod aktiven, vendar svojih vla
gateljev nikakor ne bi mogel iz
plačati.

Denarni zavodi bi mogli zado
stiti svojim obveznostim do vlaga
teljev le, če bi se izdala nova 
uredba, po kateri bi smeli denarni 
zavodi, brez ozira na to, ali so pod 
zaščito ali ne, izplačati vloge vla
gateljem v bonih Priv. agrarne 
banke, in sicer v nominalni vred
nosti. Samo v tem prim eru ne bi 
bilo treba podaljšati uredbe o za
ščiti denarnih zavodov.

Sedaj pa nastaja druga velika 
težkoča, ki jo člankar tudi omenja. 
Po soglasnem mnenju vseh bodo 
namreč imeli boni Priv. agrarne 
banke na  borzi le 40 do 45% svoje 
nominalne vrednosti. Če bi se pa 
mogli dobiti boni od denarnih za
vodov po tej ceni, potem bi naš 
denarni zavod dobil za svojih 50% 
terjatev od PAB obveznic za 2 mi
lijona, od države pa  za svojih 25% 
terjatev 1 milijon, skupaj torej za 
tri milijone din obveznic za vse 
svoje terjatve v višini 4 milijonov 
dinarjev, č e  bi se sedaj obveznice 
vnovčile po tečaju 40 do 45%, bi 
dobil zavod le 1,350.000 din in  s 
tem denarjem  naj bi plačal svojim 
vlagateljem 3 in pol milijona din

« barva, plealra in

7p v 71 uran k e m i f n °L C * L* Ul 011 ob|ebe bIohnbf
itd. Skrobl to svetloltka srajce, ovraf 
nike in manšete. Pere. suši, tnonga in 

lika domače perilo

tovarna JO S. R E I C f l
Poljanski nasip 4-6 Selenbnrgova ni. 6 

Telefon It 22 72

vlog. Denarni zavod v tem prim e
ru ne bi samo izgubil vse svoje 
glavnice v višini 1 milijona din in 
vse rezerve v višini pol milijona 
dinarjev, temveč bi ostal vlagate
ljem dolžan še 1,150.000 din. Za 
denarni zavod ne bi bilo drugega 
izhoda, kakor da prijavi konkurz.

Na drugi strani pa bi tudi vla
gatelji prišli v največjo težavo, če 
bi se jim izplačale vloge v bonih 
Priv. agrarne banke, ker bi to po
menilo znižanje njihovega kapitala 
za več ko polovico vrednosti. Baš 
to, da bi izgubili vlagatelji, pa naj

bi preprečila uredba o zaščiti vla
gateljev.

Tako se vedno znova potrjuje, 
da je vse naše reševanje vprašanja 
kmetskih dolgov ustvarilo samo 
nove težave, ne da bi prineslo 
kakšne resnične rešitve. Brez de
narja se pač takšna vprašanja ne 
morejo pravilno rešiti. Ni zato 
drugega sredstva, kakor da država 
oz. državni privilegirani zavodi 
prevzamejo obveznice Priv. ag rar
ne banke jk> nominalni ceni in iz
plačajo terjatve denarnih zavodov 

j v denarju.

Bobra razpoloženje in tilost potom  R o g a š k e
s l a t i n e ,  ki čisti

in neguje V aše  
notranje organe AoyaMui mineralna Toda

Hullov program
Trgovinska pogodba med Veh Britanijo 

in USA ?
Načrt am eriškega zunanjega mi

nistra Cordella Hulla za obnovi- 1 
tev mednarodne trgovine je do
slej rodil šestnajst trgovinskih 
pogodb z deželami, ki prispevajo 
nekako 38% k celotni zunanji tr
govini Združenih držav. Ostaneta 
dve važni skupini, s katerim a bi 
jih bilo še potrebno skleniti. Ena 
je skupina Južne Afrike, Avstra
lije, Nove Zelandije in Argentine, 
ki je  vsa močno pod vplivom Vel.
Britanije. P ri sklepanju pogodb s 
temi državami bo naravno mora
la USA dati določene ugodnosti 
kmetijskim pridelkom, ker so vse 
te države poljedelskega značaja, 
in dobiti v zameno olajšave pri 
oddaji svojih industrijskih izdel
kov. Toda položaj am eriških far- 
m erjev je tako težek, dn bi bila 
sklenitev take pogodbe pri njih 
vsekakor zelo nepopularna. Zato 
je potrebno, da se poprej sklene 
pogodba s kako državo, ki bi bila 
odjemalka za presežek am eriških 
poljedelskih pridelkov — sadja, 
svinj, bombaža itd. — in zato mo
ra biti prvi korak v program u g.
Hulla sklenitev trgovinske pogod
be s kako industrijsko državo.
Ker je sklenitev pogodbe z Nem
čijo zelo malo verjetna, pride p r
va na vrsto pogodba z Vel. Bri
tanijo. Ta pogodba ima življenjski 
pomen za ves Hullov program.

Vobče se to ve in priznava v 
Londonu prav tako, kakor v Wa- 
shingtonu. Koristnost Hullovega 
programa — oživitev mednarodne 
trgovine kot zdravilo za splošno 
bedo, kot olajšanje pristopa k  su
rovinam in končno kot važna po
moč za ohranitev m iru — se p ri
znava tu in tam v skoraj vseh 
strankah. In kljub temu se poga
janja zavlačujejo. Zakaj?

V Washingtonu so povedali do
volj jasno in dovolj pogosto, da bi 
taka pogodba morala biti zares 
praktične važnosti, ne le prijatelj
ska »gesta«; da bi morala imeti 
res ekonomski, ne le političen po
men. Povedali so že tudi, da bi 
USA dala precej koncesij v svo
jih tarifah za celo vrsto  angle
ških industrijskih izdelkov. Zato 
pa pričakuje precejšnjih ugodno
sti za svoje kmetijske pridelke na 
britanskem  trgu. Taka pogodba bi 
ne imela v Ameriki nikake večje 
opozicije in pričakovati bi bilo od 
nje tud i okrepitve političnega p ri
jateljstva. Toda angleški odgovor 
na vse predloge je bil, da je Vel.
Britanija že tako tesno vezana z 
ottawsko pogodbo, da so bistvene 
koncesije drugi državi zelo težke, 
če ne nemogoče; da dokler traja 
ottawska pogodba, ne m ore dovolj 
svobodno razpolagati s svojim 
poljedelskim trgom. To se pravi, 
da Vel. Britanija ne more skle
pati pogodbe z Ameriko, dokler

ta ni »odkupila« dominionov s 
koncesijami na svojem trgu. Na 

pa odgovarjajo Amerikanci, da 
ottawski dogovor njih ne tiče, 

da mislijo sklepati pogodbo z 
Vel. Britanijo, ne pa obenem ali 
še prej tudi z vsemi njenimi do- 
minioni. Najbrže bi naknadno p ri
šlo tudi do pogodb s temi, ne mo
rejo se pa Združene države ve
zati vnaprej — in ne morejo re
ševati vprašanja, ki je bistveno 
britansko. Ponudba velja in stvar 
Vel. B ritanije je, da jo sprejme 
ali ne. Vendar bi se morala odlo
čitev pospešiti, in sicer iz treh 
vzrokov: 1. Prvi vzrok je grozeča 
vojna. Ce postane položaj še bolj 
grozeč, postane pogodba, katere 
bistveni namen je m ir, eo ipso 
brezpredmetna. — 2. V novembru 
se spet sestane amer. kongres, ki 
bo najbrže obravnaval osnutek za
kona o mezdah in delovnih urah. 
A ko bo ta zakon sprejet, bo naij- 
brže bistveno spremenil mezdne 
osnove am eriške industrije in ne
mara bi bilo treba um akniti m ar
sikatero onih ugodnosti, k i jih se
daj ponujajo. — 3. T retji vzrok 
pa je, da  se začne poleti volilna 
borba za novi kongres. In v takem 
času je skoraj nemogoče, da bi se 
katera koli stvar mirno obravna
vala. Iz teh vzrokov je  treba toraj 
skleniti pogodbo čimprej — ako se 
naj sploh sklene. V Washingtonu so 
mnenja, da če se ne sklene v teku 
dveh mesecev, se sploh ne bo skle
nila. V tem prim eru pa propade 
Hullov program. Verjetno je, da 
bi se USA vrnila k  svoji tradicio
nalni protekcionistični politiki, a 
Vel. Britanija, ki ji je tako potreb
no razširjenje zunanje trgovine in 
ji tudi prijateljstvo z USA ni po
stranska stvar, bo izgubila prili
ko, da si pridobi oboje.

Iz pisma am eriškega dopis
nika v Manch. Guardianu.

»Službeni list«
kr. banske uprave dravske bano
vine z dne 23. oktobra objavlja: 
Ukaza kr. namestnikov o zaklju- 
čitvi rednega zasedanja in otvo
ritvi novega zasedanja narodne 
skupščine in senata — Uredbo o 
izrednem cestnem prispevku za 
izkoriščanje državnih in nedržav
nih cest — Uredbo o prekinitvi 
postopka po monopolskih in troša- 
rinskih kaznivih dejanjih — Navo
dilo za izdajanje zdravniških po
trdil uradnikom — Odločbo o po- 
daljšavi roka za polaganje sirotin- 
skega denarja — Odločbo kr. vla
de o prepovedi uvoza živih in 
ubitih zajcev in kuncev te r njih 
kož in kakršnih koli delov — Od
ločbo o delitvi davčne uprave 
Ljubljana-mesto.

Konkurzi  • p o r a v n a v e
Razglašen je konkurz o prem o

ženju posestnika in bivšega trgov
ca Franca Jenčiča v Breznu ob 
Dravi. Konkurzni sodnik ZSrer, 
upravnik mase odvetnik dr. Win- 
terhalter. Prvi zbor upnikov p ri 
okr. sodišču v M arenbergu dne 
4. novembra ob 11. Oglasitveni rok 
do 30. novembra, ugotovitveni na
rok dne 15. decembra ob 10.

Odpravljen je konkurz o prem o
ženju Marije Novak v Ljubljani, 
k e r ni kritja  za stroške postopa
nja. Nadalje je odpravljen konkurz 
Konrada Strelca, k e r se je sklenila 
prisilna poravnava.

Uvedeno je poravnalno postopa
nje o premoženju trgovca z meša
nim  blagom Ferda Dragarja v 
Hrastniku. Poravnalni sodnik dok
tor Pernat, poravnalni upravitelj 
odvetnik dr. Roš. Narok za skle
panje poravnave dne 20. novem
bra ob 9. Rok za oglasitev do 15. 
novembra.

Uvedeno je poravnalno postopa
nje o premoženju posestnika in 
trgovca Alojzija Gorenca v Ardru, 
p. Krško. Poravnalni sodnik dr. 
Železinger, poravnalni upravitelj 
odvetnik dr. Borštnik. Narok za 
sklepanje o poravnavi dne 19. no
vembra pri sodišču v Krškem, 
oglasitveni rok do 5. novembra. 
Dolžnik ponuja 50% kvoto, plačlji
vo v treh šestmesečnih obrokih, 
od katerih zapade prvi šest mese
cev, drugi 12, tre tji pa 18 mesecev 
po potrditvi poravnave.

Nadalje je uvedeno poravnalno 
postopanje o premoženju neprot. 
trgovca Bogoljuba Kosija v Kočevju. 
Poravnalni sodnik dr. Reichman, 
poravnalni upravitelj advokat dok
tor Rom. Narok za sklepanje po
ravnave pri sodišču v Kočevju dne
24. novembra ob pol 11. Rok za 
oglasitev do 10. novembra. Dolžnik 
ponuja 40% kvoto, plačljivo v treh 
štirimesečnih obrokih, od katerih  
zapade prvi dva meseca po pravo- 
močnosti poravnave.

Končano je poravnalno posto
panje trgovca Ivana Lampreta v 
Ljubljani.

Nadalje je končano poravnalno 
postopanje trgovca Slavka Remsa 
v Radovljici.

Potrja se prisilna poravnava, ki 
jo je skleni trgovec in  posestnik 
Ivan Rahne v Mostah s svojimi up
niki.

Svetovna proizvodnja vina 
se je dvignila

Svetovna proizvodnja vina, ki je 
znašala lani samo 145 milijonov hi, 
se ceni letos na 175 milijonov hi. 
Francija, ki p ridela okoli 40% vse 
svetovne proizvodnje, računa letos 
s pridelkom  65 milijonov hi, do
čim je dala lani trgatev samo 50 
milijonov hi. Italija upa letos na 
40 milijonov hi, lani pa je pride
lala samo 32 milijonov lil. Tudi iz 
Južne Afrike in Avstralije poro
čajo o večjem pridelku vina. Tudi 
kakovost vina je po poročilih iz 
vinorodnih držav letos boljša, ka
kor pa je bila lani.

Dobave - licitacije
Dne 4. novem bra bo p r i ekonom , 

odd. gen. d irekc ije  drž. žel. v Beo
g rad u  lic ita c ija  za dobavo k o m p le t
ne n a p ra v e  za  k o m p rim ira n i z ra k  
in  dne II. novem bra z a  dobavo po
gonsk ih  k a v č u k -je rm e n  za e le k tr ič 
no razsve tljavo .

Dne 9. novem bra bo p r i U pravi 
zavoda »Sarajevo« v S a ra je v u  lici
ta c ija  za  n ab a v o  s tro jev  za les in  
dne 11. novem bra za  dobavo ra z 
n eg a  jek la .

Dne 10. novem bra bo p r i U prav i 
po licije v Z agrebu  lic ita c ija  za n a 
bavo plaščev, dne 11. novem bra za  
n ab av o  h lač , dne 12. novem bra za 
n abavo  bluz, dne 13. novem bra za 
poprav ilo  s ta r ih  u n ifo rm  in  dne  
15. novem bra za  n ab av o  belih  kap , 
rokav ic  in  dr. za  p o treb e  zbo ra  p o 
lic ijske s tra ž e  v Zagrebu.

Dne 15. novem bra bo p r i D irek 
c iji pom orskega p ro m e ta  v S p li
tu  lic ita c ija  za  n ab av o  ra z n ih  b a rv  
za po trebe pom orsk ih  sve tiln ikov  
in  znakov in  dne 19. novem bra za 
dobavo ra z n e g a  p o tro šn eg a  m a 
te r ia la  za te  svetiln ike.
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Otvoritev sadjarske razstave 
in sadjarskega kongresa

v Mariboru
V soboto dopoldne je bila v pro

storih unionske pivovarne slav 
nostna otvoritev sadjarske razsta
ve. K otvoritvi so se zbrali odlični 
predstavniki oblastev in našega 
gospodarskega življenja, zlasti 
mnogoštevilno pa so bili zastopani 
delegati sadjarskih podružnic iz 
vseh delov Slovenije. Pozdravil jih 
je predsednik  Sadjarskega in vrt
narskega društva g. Humek, ki je 
imenoma pozdravil pokrovitelja 
razstave bana dr. Marka Natlače
na, delegata m inistrstva trgovine 
in industrije, načelnika sadjarske
ga odseka inž. Miloslava Samuro- 
viča, zastopnika bana savske ba
novine Viktorja Nemčanina, rav
natelja Prizada dr. Cirila Nemea, 
zastopnika knezoškofa stolnega 
prošta dr. Vrabra, zastopnika 
mestnega poveljnika polkovnika 
Kilcrja, mestnega podžupana Že- 
bota, predsednika Srbskega poljo- 
privrednega društva dr. Mladena 
Josifoviča, zastopnika centralnega 
higienskega zavoda dr. Pavla Vu- 
kasoviča, zastopnika kmetij, m ini
strstva načelnika inž. Bora Miluti
noviča, zastopnika zbornice za TOI 
Ferda Pinterja, poslanca Brenčiča, 
banskega svetnika dr. Leskovarja 
in druge zastopnike. V svojem 
nadaljnjem govoru se je prisrčno 
zahvalil banu dr. Natlačenu, ki je 
z velikodušno podporo omogočil 
razstavo. Zahvalil se je tudi mi
nistrstvom in Prizadu te r drugim 
činiteljem, ki so pripomogli k 
otvoritvi razstave. Posebno toplo 
se je zahvaljeval ravnatelju V inar
ske in sadjarske šole Josipu Pri
olu in njegovim sodelavcem, ki so 
izvršili težko organizacijsko delo 
cele prireditve. Poudaril je, da 
prire ja  razstavo Sadjarsko in v rt
narsko društvo samo, dočim p ri
reja sadjarski vsedržavni kongres, 
ki se otvarja jutri, Srbsko poljo- 
privredno društvo.

Za njim je povzel besedo ban 
dr. Natlačen, ki je med drugim 
dejal:

Sedanja sadna razstava je naj
večja, kar smo jih imeli doslej v 
naši državi. Razstava kaže razvoj 
in obseg našega sadjarstva in 
ogromno važnost sadjarstva za 
naše gospodarstvo.

Skrbnost, s katero je ta razstava 
prirejena, njen obseg in kakovost 
razstavljenih sadnih pridelkov in 
proizvodov zgovorno pričajo, s 
kakšno vnemo, s kolikim umeva
njem in s kakšno ljubeznijo so se 
naši sadjarji oprijeli sadjarstva.

Kako velike važnosti je postalo 
p ri nas sadjarstvo za celotno naše 
gospodarstvo, nam izpričuje urad
na statistika, ki pravi, da imamo v 
dravski banovini okrog 4 in pol 
milijona rodnih dreves, katerim
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se mora prišteti vsaj še milijon 
sadnih dreves, ki še ne rode. Naša 
banovina pridela povprečno 70 mi
lijonov kg sadja, med tem 35 mili
jonov kg jabolk. Povprečna vred
nost našega letnega sadnega p ri
delka dosega 70 milijonov din.

V dobrih letinah smo izvozili iz 
naše banovine samo jabolk 3000 
do 4000 vagonov. Ako računamo 
kilogram povprečno po 2 din, smo 
prejeli za 3000 vagonov okrog 60 
milijonov din.

Kr. banska uprava se v polni 
m eri zaveda važnosti sadjarstva in 
ga zato tudi podpira. Posebno po
zornost bo posvečala banska upra
va pouku med sadjarji po deželi.

Pospeševala bo pravilno ureja
nje sadovnjakov in delila v ta na
men tudi nagrade.

Smotreno zatiranje sadnih škod
ljivcev postaja čimdalje bolj nujno: 
zato bo banska uprava dajala tudi 
denarne podpore za škropljenje 
sadnega drevja.

Naše kmetovalce bo treba pola
goma navajati k intenzivnemu 
sadjarjenju. Posebno v naših sonč
nih zavarovanih legah s prim erno 
zemljo bo treba saditi sadno drev
je tudi v pritličnih nasadih. Na ta 
način bomo zelo odpomogli revšči
ni, ki vlada med malimi posest
niki, posebno med viničarji. Usta
noviti bo treba matične vzorne 
nasade. Uvesti bo treba tudi stro
kovno kontrolo nad produkcijo 
sadnega drevja, to je nad dreves
nicami.

Pa tudi domači uporabi sadja, 
zlasti napravi shrankov in sploh 
pospeševanju večjega domačega 
konsuma sadja, izdelavi brezalko
holnih pijač, bo treba posvečati 
večjo pažnjo.

Banska uprava bo podpirala po
sebno zidavo sušilnic za sadje. V 
naši banovini se je samo v letoš
njem letu sezidalo s pomočjo p ri
spevkov banske uprave nad 60 
modernih sušilnic, ki so že letos 
obratovale.

Našim jabolkam, ki uživajo radi 
svoje dobre kakovosti svetovni slo
ves, moramo najti novih trgov. 
Temu naj služijo sadni sejmi, ki 
naj bi bili vsako leto. V ta  namen 
je treba zgraditi p rim erna skladi
šča in zbiralnice za sadje. Zlasti 
pa bo treba skrbeti za prim erno 
organizacijo prodaje sadja, nam e
njenega za izvoz.

Sadjarsko in vrtnarsko društvo 
si je izbralo za razstavo in sadni 
sejem naš obmejni Maribor. Storili 
so to pač radi tega, ker slovi Ma
ribor, obdan od vinogradov in sa- 
donosnikov, kot središče sadjar
stva, v katerem  se stekajo niti vse 
sadjarske trgovine naše ožje do
movine.

Koncem svojega govora se je 
ban dr. Natlačen zahvalil vsem, ki 
so pripomogli do uspeha razstave 
te r proglasil razstavo za otvorjeno.

Po otvoritvi razstave je sledil 
ogled sadnega sejma ter obeh raz
stavnih prostorov v veliki union
ski dvorani in v dvorani Zadružne 
gospodarske banke. Razstava je s 
svojo krasno ureditvijo in impo
zantnim obsegom napravila na vse 
najgloblji vtis. Po ogledu vseh raz
stavnih prostorov je bila kratka 
zakuska.

Sadjarska razstava daje Maribo
ru  svoje posebno obeležje te r je 
prinesla v m esto posebno razpolo
ženje. Že na prvi dan se je opazil 
znaten dotok tujcev, zlasti km et
skega prebivalstva. Tudi inozem
stvo je pokazalo za razstavo inte
res ter so prispeli v Maribor pred
stavniki nekaterih  večjih inozem

skih tvrdk, ki uvažajo slovensko 
sadje v Nemčijo, Avstrijo in Češko
slovaško.

III. vsedržavni sadjarski 
kongres

III. vsedržavni sadjarski kon
gres se je pričel v nedeljo dopol
dne v kazinski dvorani te r se je 
nadaljeval še v ponedeljek. Kon
gresu so prisostvovali v nedeljo

dopoldne zastopnik kmetijskega 
m inistra inž. Bora Milutinovič, za
stopnik bana dravske banovine 
načelnik kmetijskega oddelka inž. 
Podgornik, načelniki kmetijskih 
oddelkov: Nemčanin iz savske, 
Cancanovič iz drinske, Lukič iz 
donavske banovine, ravnatelj P ri
zada dr. Nemec, šef odseka zavoda 
za pospeševanje zunanje trgovine 
inž. Samurovič, m ariborski pod
župan Žebot, zastopnik zbornice za 
TOI Franjo Bureš ter mnogi pred
stavniki gospodarskih organizacij. 
Kongres je otvoril predsednik Srb
skega poljoprivrednega društva 
dr. Mladen Josifovič. Na sporedu 
so bili v nedeljo in ponedeljek 
strokovni referati, k i so obravna
vali vsa vprašanja našega sad
jarstva.

Nestalnost na mednarod
nem lesnem trgu

Po poročilu dunajskega odbora 
za les (C. I. B.) se je m ednarodni 
lesni trg proti koncu septem bra 
zelo oslabil. Vzrok je v špekulaciji 
uvoznikov, ki računajo na beso, 
nadalje v padcu tečajev, napeti 
politični situaciji te r padcu cen za 
surovine. Izvoz v avgustu je  znašal 
skupno 5,132.000 kubičnih metrov, 
od česar je odpadlo na Rusijo
1.555.000, Finsko 1,570.000, La- 
tiško 348.000, Švedsko 573.000, 
Poljsko 255.000, Avstrijo 215.000, 
Češkoslovaško 184.000, Romunijo
143.000, Jugoslavijo' 109.000, Es
tonsko 77.000, Litvo 64.000 in Nor
veško 33.000 kubičnih metrov lesa.

lOletnica Ljudske samo
pomoči v Mariboru

> Ljudska samopomoč«, reg. po
možna blagajna in posm rtninska 
zavarovalnica v Mariboru, je letos 
dočakala lOletnico svojega delova
nja. Svoj jubilej, ki v našem go
spodarstvu ni ostal neopažen, je 
proslavila s postavitvijo krasne 
moderne štirinadstropne palače 
na Aleksandrovi cesti 47, ki je 
bila preteklo soboto blagoslovlje
na in izročena svojemu namenu. 
V novih prostorih je bila v soboto 
slavnostna seja uprave. Zbrane go
ste in predstavnike oblastev je 
pozdravil predsednik zavoda notar 
dr. Ivo Šorli, ki je v daljšem go
voru orisal razvoj Ljudske samo
pomoči. Velike so bile težave, s

katerim i so se morali ustanovitelji 
spočetka boriti, v nekaj letih pa 
se je zavod v naših krajih tako za
sidral, da je danes splošno znan 
po vsej Sloveniji ter je razširil 
svoje poslovanje na vse kraje svo
jega področja. Ljudska samopomoč 
je postavljena na trdne temelje te r 
uživa splošno zaupanje. Pregledno 
poročilo o desetletnem poslovanju 
zavoda sta nato podala ravnatelj 
Zinauer in blagajnik Leskovar. V 
desetih letih je zavod izplačal 30 
milijonov din, ima danes 7 milijo
nov posm rtninskega fonda in še 
novo palačo, ki je stala več mili
jonov.

Vsak trgovec mora biti 
narotnik »Trgovskega lista1'
Obrtništvo na Bolgarskem

Septem bra meseca je bilo na 
Bolgarskem štetje obrtnikov. Po 
sedaj objavljenih podatkih o tem 
štetju je bilo na Bolgarskem 71.740 
obrtniških mojstrov, od katerih je 
bilo v mestih 34.132, na deželi pa 
37.608. Obrtniških pomočnikov je 
bilo 16.200 in 22.223 vajencev v 
mestih ter 6.457 pomočnikov in 
15.613 vajencev na deželi. Skupno 
je bilo v obrtništvu na Bolgarskem 
zaposlenih 132.613 oseb. V posa
meznih strokah je bilo mojstrov: 
krojačev 6084, čevljarjev 5280, me
sarjev 4810, zidarjev 4610, brivcev 
4270, ključavničarjev 3012, pekov 
2624, kovačev 2387, mizarjev 4299, 
pletarjev 1804, damskih krojačev 
1621 itd.

Doma in po sveti
V Carigradu so se sestali vsi šefi 

generalnih  štabov d ržav  Balkam - 
ske zveze.

Skupščina je izvolila na petkovi 
seji svoje sta lne odbore. V lada je  
dob ila  v f in a n č n e m  odboru  18 za 
stopnikov , opozicija p a  13, v d ru g ih  
odborih  p a  v lad a  12, opozicija p a  
9 odbornikov. Za p red se d n ik a  f i 
nančnega odbora je  bil izvoljen  
M iloje R a jak o v ič  od slovensk ih  
poslancev  p a  so e lan i fin . odbora: 
Ivan Mohorič, dr. Koce in  dr. Jan 
čič, n a m e s tn ik i K a rl G ajšek , Iv a n  
P rekoršek , S ta n k o  L enarč ič  in  inž. 
Z upančič. V verifikacijskem  odboru 
so R udolf Pevc, A n ton  K ersn ik , 
d r. R ežek in  A vgust Lukačič k o t 
n am es tn ik . V a d m in is tra tiv n e m  
odboru M ilan  M ravlje , K a rl G a j
šek in  R a jk o  T u rk  p a  k o t n a m e s t
n ik a . V im unitetnem  odboru G a j
šek in  P leskovič, k o t n a m e s tn ik a  
Pevec in  S ta n k o  H očevar. V o d 
b o ru  za  p ro šn je  in  p ritožbe dr. 
Šem rov, d r. K la r, A lbin  K o m an  in  
K are l D oberšek, k o t n a m e s tn ik a  pa 
dr. K la r  in  R iko  Fux.__

37 senatorjev je vložilo zakonski 
načrt o z a tira n ju  ko rupcije . Po 
te m  n a č r tu  b i m o ra le  o b la s ti p re 
g a n ja ti  ko rupcijo  tu d i  n a  za seb 
no  ovadbo, dočim  m ore sedaj n a 
s to p iti sodišče le  n a  p rijav o  drž. 
tožilstva.

M itropolit D ositej je  v rn il obisk 
p ravosodnega m in is tra .

Predlog novega proračuna bo 
p red ložen  sk u p šč in i d n e  19. n o 
vem bra.

Ferdo Tom azin, posestnik v

Šm artnem  pri Litiji, je  um rl. P o 
k o jn ik  je  vneto  deloval p r i  celi v rs ti 
n a ro d n ih  d ru š tev  te r  si1 s svo jim  
delom  p ridob il splošno spoštovan je  
p reb iva lstva . Bodi m u  o h ra n je n  lep 
spom in!

Zelo viharna je bila glavna  
skupščina podružnice »Merkurja«
v Novem S ad u  te r  je  m o ra l z a 
s to p n ik  o b la s ti in te rv e n ira t i ,  d a  
je  n a p ra v il  red . Nova u p ra v a  je  
bila izvo ljena ob  zelo veliki a b s ti
n en c i članov.

Novo kratkovalovno radijsko po
stajo dobi Beograd. P o s ta ja  bo 
im ela  n a jp re j  10 kw, a  se bo m o 
g la  b rez  te ža v  povečati n a  20 kw. 
U boge re le jn e  p o s ta je  p a  M aribor 
n e  m ore dobiti.

Razpuščeno je bilo hrvatsko te 
lovadno društvo »Junak« v T ra v 
n iku , k e r te lo v ad n e  o rg an izac ije  
po  n ač e ln em  sk lepu  m in is tr s tv a  za 
te lesn o  vzgojo n iso  dopustne .

V javnih  carinskih skladiščih v 
Splitu že p o sta v lja jo  d v ig a la  te r  
se m ore  p ričakovati, d a  se bodo 
sk lad išča  v n a jk ra jše m  času  iz ro 
čila  p rom etu .

Velik požar je bil v Požarevcu  
te r  je bilo u n ič en ih  v sred išču  m e
sta  več h iš  in  trgov in .

P ostajališče v Grobljah n a  k a m 
n išk i p rog i je  bilo  v n ed e ljo  s lo 
vesno o tvorjeno .

Bolgarski kralj je  v sp rem stv u  
svoje soproge odpo toval v P a r iz  in  
L ondon.

Umrl je starosta bolgarske pra
voslavne cerkve m itropolit Simeon  
v Varni. Doživel je  visoko s ta ro s t 
97 let. M itropo lit V a m e  je  p o s ta l 
že 1. 1862 in  b il to re j škof 65 let. 
B il je eden  n a jb o lj p o p u la rn ih  
b o lgarsk ih  duhovnikov.

Vest, da nam erava belgijski kralj 
odpo tova ti v B erlin , se  d e m a n tira .

Avstrijski kancelar šušnik  je  iz 
ja v il belg ijskem u u red n ik u  lis ta  
» Independence  Belge«, d a  v p ra ša 
n je  h a b sb u ršk e  m o n a rh ije  za en 
k r a t  n i  ak tu a ln o . A v str ija  je  še n a 
d a lje  n a s p ro tn a  p rik lju č itv i k  
N em čiji.

M estna občina v Sofiji n a m e ra 
v a  u s ta n o v iti c e n tra ln o  m lek arn o . 
P ro ra č u n  za p o treb n e  s ta v b e  in  in 
s ta la c ije  je  določen n a  25 m ilijo 
nov  levov.

Britanski vojaki, ki stražijo a n 
gleško koncesijo, so s tre l ja l i  n a  t r i  
ja p o n sk a  le ta la , k i so p re le te la  
koncesijo . To je  prvič, d a  so a n 
gleški vo jak i s tre lja li' n a  ja p o n sk a  
le ta la .

V Barcelono je p riš la  sovjetska  
vojna m isija z g en e ra lo m  n a  čelu, 
ki bo p reg le d a la  fro n to . S ov je tsk i 
g en e ra l je  iz jav il n o v in a rjem , d a  
p rid e  še v tem  te d n u  v B arcelono  
50 so v je tsk ih  bom bnikov in  30 lov
sk ih  le ta l.

V londonskih krogih so prepri
čani, d a  se bo gen. F ra n c o  ta k o j 
po svoji zm agi o r ie n tira l v an g le 
škem  sm islu, k e r m ore  sam o  z a n 
gleško f in a n č n o  pom očjo  obnov iti 
Š pan ijo .

Ita lija  uradno objavlja, d a  se
bori v Š p an iji sam o 40.000 i ta l i j a n 
sk ih  vojakov.

Velike dem onstracije so bile v  
Kairu, in  sicer so d em o n s tr ira li 
n a c io n a lis ti p ro ti lev ičarjem . P o li
c ija  n i m og la  v p o sta v iti red a , m a r 
več je  m o ra la  p o k lica ti n a  pom oč 
vojaštvo . P r i  p rv em  spopadu  m ed  
vo jaštvom  in  d e m o n s tra n ti  je  bilo 
p e t vo jakov u b itih , 22 d em on
s tra n to v  p a  težko ra n je n ih .

V Budapešti je bil v nedeljo  
ustanovni občni zbor m adžarske 
narodno socialistične stranke. N jen  
p ro g ra m  je  p o sn e t popolnom a po 
faš is tič n em  in  n ac is tičn e m  p ro g ra 
m u. Z b o ro v an ja  se je udeležilo  
okoli 20.000 ljud i, ki so posla li z 
zbo ro v an ja  pozd rav  drž. u p ra v ite lju  
H o rth y ju  s pozivom , d a  s to p i n a  
čelo n j ih  g ib a n ja . Po zbo rovan ju  
so p rire d ili velik  m a n ife s ta c ijsk i 
obhod po m e stu  te r  je  p riš lo  do 
h u d eg a  sp o p ad a  m ed  polic ijo  in  
d em o n s tra n ti . Več d em o n stran to v  
je bilo ra n je n ih . P o lic ija  je  m ogla 
u s ta v iti obhod  d e m o n s tra n to v  šele 
po tem , ko so ji priskočili n a  po 
m oč je tn išk i s tra ž n ik i s  puškam i.

Urednik n acističnega glavnega  
glasila »V olkischer B eobachter«  
R o land  S tru n c k  je  bil u s tre l je n  v  
dvoboju, ki ga je  n a  povelje svoje 
s tra n k e  m o ra l sp re je ti po n a j te ž 
jih  pogojih .

Radio Ljubljana
i. umbbhi—

Četrtek, 28. okt. 12.00: B. S m e
ta n a :  P ro d a n a  n ev e sta  (odlom ki 
iz opere) — č lan i N ar. g ledal, v 
P ra g i (plošče) — 12.45: V rem e, p o 
ročila  —  13.00: č a s , spored , obve
s tila  — 13.15: č e šk a  k o m o rn a
g lasba  (plošče) — 14.00: V rem e, 
borza — 18.00: K o n ce rt ra d ijsk eg a  
o rk e s tra  —  18.40: S lovenščina za 
Slovence (d r. R udolf K o larič ) — 
19.00: č a s , vrem e, poročila, spored, 
obvestila  — 19.30: Nac. u ra : M in i
s trs tv o  za te lesn o  vzgojo n a ro d a  — 
19.50: D eset m in u t zabave — 20.00: 
P roslava češkoslovaškega n a ro d n e 
ga p raz n ik a  (P renos iz o p ern e g a  
g ledališča  v L ju b lja n i) ; v odm oru : 
č a s , vrem e, poročila , spored.

Petek, 29. ok t. 11.00: šo lsk a  u ra : 
D en a r — sv e ta  v la d a r  — bistvo in  
vloga d e n a r ja  (Boris R ih ta rš ič )  — 
12.00: S lovenska g la sb a  (plošče) — 
12.45: V rem e, poročila  — 13.00: č a s , 
spored, obvestila  —  13.15: V urliške 
orgle (plošče) —  14.00: V rem e, 
borza  —  18.00: ž e n sk a  u ra : K ako  
so n aš i ded je  po jm ovali občestvo s 
sv e tn ik i (ga. Iv a n k a  V elikonja) — 
18.20: G lasbene slike (plošče) — 
18.40: F ra n co šč in a  (dr. S tan k o  L e
ben) — 19.00: č a s , vrem e, poročila, 
obvestila  — 19.30: N a c .u ra : K ac i-  
ja n e r je v a  v o jn a  — ob p rilik i 400- 
le tn ice  (dr. F erd o  šiš ič , p rof.) — 
19.50: 29. ok to b er 1918 (p red av a  
prof. Silvo K ra n je c )  — 20.00: R e
ze rv iran o  za p ren o s —  21.15: K o n 
c e r t pevskega zbora »C ankar«  — 
zbor vodi K ris to  P erk o  — 22.00: 
Čas, v rem e poročila, spored  — 
22.30: A ngleške plošče.

Štev. 11600/37.

Nabava.
D ržavn i  r u d n ik  Velenje razpi

suje na dan 10. novem bra 1937. 
neposredno pismeno pogodbo za 
dobavo 3500 kom. krem enastih ka
menčkov 0  3 mm, dolžine 10 mm, 
za jamske varnostne svetilke. 
Ostali pogoji p ri podpisanem rud
niku.

Direkcija državnega rudnika 
Velenje, 

dne 25. oktobra 1937.

Izdajatelj »Konzorcij Trgovskega Usta«, njegov predstavnik dr. Ivan Pless. urednik Aleksander Železnikar, tiska tiskarna »Merkur« d d. njen predstavnik Otmar Mihalek vsi v Ljubljani


